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TJÄNSTESKRIVELSE 

Svar på motion från Stefan Jägnert (SD) gällande införande av tolkavgift i 
Kungsbacka kommun 

Förslag till beslut i nämnden för Miljö & Hälsoskydd 
Nämnden för Miljö & Hälsoskydd föreslår kommunfullmäktige att avslå motionen med 
hänvisning till att det saknas lagstöd för att ta ut avgifter för tolktjänster när det bedöms 
föreligga ett behov av tolk.  

Sammanfattning av ärendet 
Stefan Jägnert har i en motion som anmäldes till Kungsbacka kommunfullmäktige den 6 
februari 2024 föreslagit att det ska införas tolkavgift i Kungsbacka kommun. Motionären 
föreslår att kommunfullmäktige ger berörda nämnder i uppdrag att se över möjligheten till 
införande av en egenavgift för tolktjänster efter 3 år i landet. Motionären föreslår vidare att 
kommunfullmäktige beslutar att vid besök med bokad tolkhjälp, där personen uteblivit utan 
att avboka tiden, ska tolkavgiften bekostas av den enskilda även om denne haft sin hemvist 
i landet kortare än tre år. Därtill föreslår motionären att kommunfullmäktige ska besluta att 
teckentolksavgift ska bekostas av den enskilda, vid besök där teckentolk behövs och där 
personen uteblivit utan att avboka tiden. Nämnden för Miljö & Hälsoskydd har som en 
utav sex nämnder erhållit uppdraget att utreda förslagen i motionen.  

Beslutsunderlag 
Bygg- och miljöförvaltningens tjänsteskrivelse 2024-05-20 
Kommunstyrelsens arbetsutskott 2024-02-27, § 65 
Kommunfullmäktige, 2024-02-06, § 21  
Motion från Stefan Jägnert (SD) om att införa tolkavgift, 2024-01-30 
Bilaga 1 – JO protokoll, dnr 759–2022. 
Bilaga 2 – JO 2003/04 s. 174 
Bilaga 3 – JO 2022/23 s. 198 

Beslutet skickas till 
Kommunstyrelsen 

Beskrivning av ärendet 
Motionens intention är, som det får förstås, att kostnader för att anlita tolk i kontakt med 
Kungsbacka kommun i större utsträckning bör åläggas den enskilde medborgaren istället 
för det allmänna, i de fall där den enskilde vistats i Sverige i mer än tre år. Motionären 
framhåller i motionen att det är rimligt att språktolk erbjuds för nyanlända och de som bott 
i Sverige under kortare tid. Med de goda möjligheter som finns i Sverige att kostnadsfritt 
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lära sig språket genom undervisning i svenska för invandrare (SFI) bör nyanlända med 
hjälp av dessa språkstudier och med en vilja att bli en del av samhället, kunna tala och 
förstå grundläggande svenska efter 3 år i landet. Vidare framhåller motionären att det inte 
är försvarbart att personer som bott i Sverige i tio, femton eller till och med tjugo år 
använder sig av språktolk finansierad av samhället samt att det är en moralisk skyldighet 
att lära sig språket i det land där man valt att bosätta sig och leva. Motionären vill mot 
bakgrund av detta att kommunfullmäktige ger berörda nämnder i uppdrag att se över hur en 
egenavgift för tolktjänst efter tre år i landet kan införas. Avgiften ska kunna efterskänkas 
ifall den enskilde på grund av ålder, funktionsnedsättning eller andra medicinska skäl 
saknar förmåga att lära sig det svenska språket eller har tappat sina språkkunskaper. Utöver 
detta vill motionären att kommunfullmäktige ska besluta att tolkavgiften ska bekostas av 
den enskilde vid besök med bokad tolkhjälp där personen uteblivit utan att avboka tiden. 
Detta ska även gälla nyanlända som haft sin hemvist i landet kortare än tre år. 
Kommunstyrelsen beslutade 2024-02-27 att remittera motionen till berörda nämnder för 
beredning. Nämnden för Miljö & Hälsoskydd har erhållit uppdraget att inkomma med 
synpunkter på motionen utifrån nämndens verksamhet och myndighetsutövning.  

Nämnden för Miljö & Hälsoskydds yttrande 
En ny förvaltningslag (2017:900) trädde i kraft den 1 juli 2018. I lagen finns bestämmelser 
om förvaltningsmyndigheters skyldigheter att använda tolk.  
När företrädare för bygg- och miljöförvaltningen har kontakt med medborgare som inte 
behärskar svenska språket eller som har en funktionsnedsättning som allvarlig begränsar 
förmågan att se, höra eller tala, ska förvaltningen använda en tolk eller en översättare när 
det behövs för att den enskilda ska kunna ta till vara sin rätt. Denna skyldighet framgår av 
13 § förvaltningslagen och gäller vid ärendehandläggning, inte vid s.k. faktiskt handlande, 
jmf 1 § första stycket förvaltningslagen. Det är sålunda ett uttryckligt krav på tolkning för 
fall då den enskilde behöver sådan hjälp för att kunna ta till vara sin rätt, t.ex. för att kunna 
förstå ärendets innehåll och själv göra sig förstådd. I och med införandet av paragraf 13 i 
den nya förvaltningslagen har den tidigare bestämmelsen om tolkning skärpts och uttrycker 
tydligare det som tidigare gällde om tolkning och översättning. Lagen föreskriver dock inte 
ett absolut krav på tolkning och översättning. Bedömningen av om det föreligger behov av 
översättning eller inte ska göras utifrån objektiva kriterier och inte utifrån hur den enskilde 
upplever behovet. Bedömningen ska göras snabbt och enkelt enligt de krav som följer av 9 
§ första stycket förvaltningslagen.  
Av förarbeten till den nya förvaltningslagen framgår att det ytterst är myndigheten som ska 
bedöma om och i vilken utsträckning det finns ett behov av tolk i det enskilda ärendet. Vid 
en sådan bedömning bör myndigheten ta hänsyn till vilken typ av ärende som avses, 
omfattningen och karaktären av det som ska tolkas samt kostnaden för tolkning sedd i 
förhållande till ärendets vikt.  
Rätten till tolkning och översättning har på senare år även cementerats inom rättspraxis. 
Justitieombudsmannen (JO) har bekräftat rätten till tolkning och översättning i sin 
tillsynspraxis samt påpekat att den enskildas förtroende för myndigheten är beroende av 
om hen förstår vilka omständigheter som ligger till grund för beslutet och att hen kan göra 
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sig förstådd i kontakterna med myndigheten (JO:s protokoll över sin inspektion av 
Arbetsförmedlingen, enheten för omprövning i Östersund den 23–24 februari 2022, dnr 
759–2022), bilaga 1.  
Behovet av tolk anses generellt vara större vid ingripande åtgärder men utredningsansvaret 
har också viss påverkan. Behovskriteriet ger utrymme för att bygg- och miljöförvaltningen 
i vissa fall kan avstå från tolkning eller översättning. Ett exempel är ett ärende av mindre 
vikt för den enskilda där kostnaderna framstår som oproportionerliga i förhållande till den 
enskildas möjligheter att ändå ta till vara sin rätt. I situationer där myndighetens avgörande 
inte har några direkta rättsverkningar för den enskilda kan behov av tolk eller översättning 
saknas (JO 2003/04 s. 174), bilaga 2. Behovet kan även tillgodoses genom språkkunskaper 
bland den egna personalen på bygg- och miljöförvaltningen. JO påpekar härvid att det är 
av stor vikt att myndighetens personal då inte uppfattas som partisk samt att personalen är 
tillräckligt kvalificerad och har förutsättningar för att utföra uppdraget på ett riktigt sätt (JO 
2022/23 s. 198), bilaga 3. 
Enligt 2 kap 5 § kommunallagen får en kommun ta ut avgifter för en nyttighet som den är 
skyldig att tillhandahålla endast om det framgår av lag eller annan författning. Vidare är en 
kommun skyldig at behandla sina medlemmar lika om det inte finns sakliga skäl för annat 
(2 kap 3 § kommunallag). 
Tolkning- och översättningstjänster är inte vanligt förekommande inom bygg- och miljö-
förvaltningens verksamhetsområde. I undantagsfall förekommer det dock att förvaltningen 
använder sig av tolktjänster när sökanden eller annan part i ett ärende begär det och det 
anses föreligga ett behov därav. Tillgång till en kompetent tolk anses i förekommande fall 
utgöra en förutsättning för tillgänglig och rättssäker samhällsservice. För att kunna ta ut en 
avgift för en nyttighet som kommunen är skyldig att tillhandahålla krävs författningsstöd. 
Något sådant stöd saknas för uttagande av föreslagen tolkavgift. Med beaktande härav och 
vad som ovan anförts bedömer bygg- och miljöförvaltningen att föreslagen motion inte är 
genomförbar enligt lag. Bygg- och miljöförvaltningen föreslår följaktligen att nämnden 
föreslår kommunfullmäktige att avslå motionen då det i dagsläget saknas lagstöd för att ta 
ut avgifter för tolktjänster.  
 
 
Katarina Öryd, förvaltningschef   Kasra Hassirian, förvaltningsjurist 
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§ 65 Dnr KS-2024-00131 
Remittering av motion från Stefan Jägnert (SD) om införande av 
tolkavgift i Kungsbacka kommun 

Beslut 
Kommunstyrelsens arbetsutskott remitterar motionen till nämnden för Vård & 
Omsorg, nämnden för Individ & Familjeomsorg, nämnden för Förskola & 
Grundskola, nämnden för Gymnasium & Arbetsmarknad, byggnadsnämnden samt 
nämnden för Miljö & Hälsoskydd för beredning. 

Sammanfattning av ärendet 
Stefan Jägnert (SD) har i en motion som anmäldes i kommunfullmäktige den 6 
februari, föreslagit att det ska införas tolkavgift i Kungsbacka kommun. 
Motionären framhåller i motionen att det är rimligt att språktolk erbjuds för 
nyanlända och de som bott i Sverige under kortare tid. Med de goda möjligheter som 
finns i Sverige att kostnadsfritt lära sig språket genom undervisning i svenska för 
invandrare (SFI) bör nyanlända med hjälp av dessa språkstudier och med en vilja att 
bli en del av samhället, kunna tala och förstå grundläggande svenska efter 3 år i 
landet menar motionären. 
Vidare framhåller motionären att det inte är försvarbart att personer som bott i 
Sverige i tio, femton eller till och med tjugo år använder sig av språktolk finansierad 
av samhället samt att det är en moralisk skyldighet att lära sig språket i det land där 
man valt att bosätta sig och leva.  
Motionären vill mot bakgrund av detta att kommunfullmäktige ger berörda nämnder i 
uppdrag att se över hur en egenavgift för tolktjänst efter tre år i landet kan införas. 
Utöver detta vill motionären att kommunfullmäktige ska besluta att tolkavgiften ska 
bekostas av den enskilde vid besök med bokad tolkhjälp där personen uteblivit utan 
att avboka tiden. Detta ska även gälla nyanlända som haft sin hemvist i landet kortare 
än tre år. 

Beslutsunderlag 
Kommunfullmäktige, 2024-02-06, § 21 
Motion från Stefan Jägnert (SD) om att införa tolkavgift, 2024-01-30 

Beslutsgång 
Ordförande Lisa Andersson (M) konstaterar att det finns ett förslag till beslut, 
Kommunstyrelsens förvaltnings. Ordföranden (M) prövar förslaget och finner att 
arbetsutskottet bifaller det.  



KUNGSBACKA KOMMUN SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 2 (2) 
Kommunstyrelsens arbetsutskott Datum  

2024-02-27 
 

 
 

 

 

  Expedierat/bestyrkt 

 
 

  
 

Beslutet skickas till 
Nämnden för Vård & Omsorg, nämnden för Individ & Familjeomsorg, nämnden för 
Förskola & Grundskola, nämnden för Gymnasium & Arbetsmarknad, 
byggnadsnämnden, nämnden för Miljö & Hälsoskydd   
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§ 21 Dnr KS-2024-00131 
Anmälan av motion från Stefan Jägnert (SD) om att införa tolkavgift 

Beslut 
Kommunfullmäktige remitterar motionen till kommunstyrelsen för vidare beredning. 

Sammanfattning av ärendet 
Stefan Jägnert (SD) har inkommit med en motion om att införa tolkavgift i 
Kungsbacka kommun. 
Motionären framhåller i motionen att det är rimligt att språktolk erbjuds för 
nyanlända och de som bott i Sverige under kortare tid. Men med de goda möjligheter 
som finns i Sverige att kostnadsfritt lära sig språket genom undervisning i svenska 
för invandrare (SFI) bör nyanlända med hjälp av dessa språkstudier och med en vilja 
att bli en del av samhället kunna tala och förstå grundläggande svenska efter 3 år i 
landet. Vidare framhåller motionären att det inte är försvarbart att personer som bott i 
Sverige i tio, femton eller till och med tjugo år använder sig av språktolk finansierad 
av samhället samt att det är en moralisk skyldighet att lära sig språket i det land där 
personen valt att bosätta sig och leva.  
Motionären vill mot bakgrund av detta att kommunfullmäktige ger berörda nämnder i 
uppdrag att se över hur en egenavgift för tolktjänst efter 3 år i landet kan införas. 
Utöver detta vill motionären också att kommunfullmäktige ska besluta att vid besök 
med bokad tolkhjälp där personen uteblivit utan att avboka tiden, ska tolkavgiften 
bekostas av den enskilde. Detta ska även gälla nyanlända som haft sin hemvist i 
landet kortare än tre år. 

Beslutsunderlag 
Motion från Stefan Jägnert (SD) om att införa tolkavgift, 2024-01-30 

Beslutsgång 
Ordförande Thure Sandén (M) prövar om kommunfullmäktige kan remittera 
motionen till kommunstyrelsen för vidare beredning, och finner att 
kommunfullmäktige bifaller det. 

Beslutet skickas till 
Kommunstyrelsen  



 
 

   2024-01-30 
 

Motion till kommunfullmäktige för införande av tolkavgift i Kungsbacka kommun:  

Införande av tolkavgift 
Vi Sverigedemokrater är helt övertygade om att nyckeln till att bli en del av det svenska samhället är 
att lära sig det svenska språket.  
 
Vi har full förståelse för att språktolk måste finnas för dem som är nyanlända och 
bott i Sverige under en kort tid. I Sverige ges dock goda möjligheter att lära sig språket genom 
kostnadsfri undervisning i svenska för alla nyanlända (SFI). 
 
Vi menar därför att det inte är annat än rimligt att man med hjälp av dessa språkstudier och med en 
vilja att bli en del av samhället kan tala och förstå grundläggande svenska efter 3 år i landet.  
 
Det är inte försvarbart att personer som bott i detta land i tio, femton och till och med tjugo år 
använder sig av språktolk finansierad av samhället. Det är en moralisk skyldighet man har att lära sig 
språket i det landet man har valt att bosätta sig och leva i.  
 
De tre första åren skall kommunen ge tillgång till fri tolktjänst för de som har behovet och önskar få 
det, därefter behövs det restriktioner kring de tolktjänster som skall erbjudas en nysvensk. 
 
Har man på tre år inte kunnat lära sig svenska till den nivån att man kan föra ett samtal är det 
befogat att inhyrning av tolk blir en egenavgift. Avgiften ska dock kunna efterskänkas ifall på grund av 
ålder, funktionsnedsättning eller andra medicinska skäl saknar förmåga att lära sig det svenska 
språket eller har tappat sina språkkunskaper.  
 
Kommunen ska avgiftsfritt tillhandahålla teckentolk, dock ska den enskilde själv bekosta tolkavgiften 
vid uteblivet besök som inte avbokats i tid. 
 
Med anledning av ovan yrkar Sverigedemokraterna: 

- Att Kommunfullmäktige ger berörda nämnder i uppdrag att se över hur en egenavgift för tolktjänst 
efter 3 år i landet kan införas. 
 
- Att Kommunfullmäktige beslutar att vid besök med bokad tolkhjälp där personen uteblivit utan att 
avboka tiden, ska tolkavgiften bekostas av den enskilde även om denne haft sin hemvist i landet 
kortare än tre år. 
 
- Att Kommunfullmäktige beslutar att vid besök där teckentolk behövs och där man uteblivit utan att 
avboka tiden, ska teckentolksavgiften bekostas av den enskilde. 
 

Stefan Jägnert / SD Kungsbacka 
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 Bygg- och miljöförvaltningen 
Kungsbacka kommun 
434 81 Kungsbacka 

TJÄNSTESKRIVELSE 

1 (2) 
Datum  
2024-05-24 
Diarienummer 
MH-2024-1547-5 
Ärendetyp 
1.1.7.1 

Nämnden för Miljö & Hälsoskydd 

Yttrande över Fördjupad översiktsplan för 
Kungsbacka stad i samband med samråd 
Förslag till beslut 
Nämnden för Miljö & Hälsoskydd antar yttrande, daterat 2024-05-24.  

Sammanfattning av ärendet 
De övergripande synpunkterna från Miljö & Hälsoskydd innefattar följande områden; 
Övergripande, Trafik och infrastruktur, Buller, Luftkvalitet och miljökvalitetsnormer 
för luft, Vattenperspektivet och miljökvalitetsnormer för vatten samt Förorenade 
områden.  

Sammanfattningsvis anser nämnden att förslaget till fördjupad översiktsplan för 
Kungsbacka stad anger riktningen att skapa en hållbar stad som är livfull, 
grönskande och nyskapande. Planförslaget lyfter viktiga utmaningar vi står inför i 
framtiden, och strategier, mål och riktlinjer för att bemöta dessa. Nämnden ställer sig 
bakom förslaget, med önskan om att nämndens synpunkter arbetas in i 
planförslaget inför granskningsfas.  

Bakgrund 
Samhällsbyggnadskontorets planavdelning har gett Miljö & Hälsoskydd möjlighet att 
yttra sig över förslaget till fördjupad översiktsplan för Kungsbacka stad. 
Planförslaget är nu i fasen samråd.  

Miljö & Hälsoskydd fick den 8:e mars 2024 samrådsutskicket om fördjupad 
översiktsplan för Kungsbacka stad. Sista svarsdag är 7:e juni. Den 10:e april 
godkänner samhällsbyggnadskontoret en förlängd svarstid till 12:e juni då 
förvaltningen behöver föredra ärendet i nämnden den 5:e juni. Den 19:e april 
kompletteras ärendet av samhällsbyggnadskontoret med en uppdaterad textfil för 
ökad tillgänglighet i form av större text och innehållsförteckning.  

Miljö & Hälsoskydd har i november 2023 via mejl skickat övergripande synpunkter 
på referensmaterial till den fördjupade översiktsplanen gällande buller, 
översvämningsrisker, luftkvalitet och förorenad mark.  

Syftet med den fördjupande översiktsplanen för Kungsbacka stad är att skapa rätt 
förutsättningar för att utveckla Kungsbacka till en hållbar stad som är livfull, 
grönskande och nyskapande. Fler människor ska bo, arbeta och vilja besöka 
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staden. Stadskärnan och norra Kungsbacka, runt tågstationerna, är viktiga platser 
för utveckling av staden.  

Planförslaget meddelar också att stadens gröna och blå värden är centrala för både 
rekreation och livskvalitet. De är också viktiga ytor för att förebygga översvämningar, 
och en grönskande stad är också uppskattat av invånare och besökare. Att möta de 
utmaningar som kommer med utveckling och en föränderlig omvärld kommer att 
kräva nyskapande inom många områden. Det kan handla om alltifrån att bli mer 
resurssnål avseende energi och dricksvatten till att utveckla staden som besöksmål. 

Vidare kan en fördjupad översiktsplan liknas vid en överenskommelse mellan 
kommunen och de aktörer som är involverade i samhällsutvecklingen. Några viktiga 
aktörer är exempelvis invånare, näringsliv och staten. En fördjupad översiktsplan 
kan ses som en utgångspunkt för många processer som tillsammans förändrar 
samhället på lång sikt. Det är kommunens skyldighet enligt lag att peka ut den 
riktningen i samråd med de viktiga aktörerna. Det är också Kungsbacka kommuns 
vilja att vara en tydlig samarbetspart i samhällsutvecklingen. 

Till remissen finns ett flertal utredningar och underlag:  

- Sammanställning i text och ett digitalt kartunderlag i Hajk.  
- Redovisningar från invånardialoger och workshops med näringsliv, 

föreningsliv och politiker (3 filer). 
- Kulturmiljöprogrammet och tillhörande rekommendationer (2 filer).  
- Naturvärdesinventeringar och ekosystemtjänstanalys (4 filer). 
- Riktlinjer, överblick i textformat och tabellöversikt (2 filer).  
- Social konsekvensanalys (2 filer). 
- Trafikutredningar, inklusive kollektivtrafik och parkeringar (19 filer).  
- Trafikverkets åtgärdsvalsstudier för regional kollektivtrafik (6 filer).  
- Hållbarhetsbokslut 2022.  
- Kungsbacka i världen, Omvärldsanalys 2022.  
- Översvämningsrisk - Förstudie om lokalisering, genomförbarhet och 

kostnadsbedömning för översvämningsskydd.  

Beslutsunderlag  
Förvaltningens tjänsteskrivelse, 2024-05-24 

Yttrande, 2024-05-24 

Remiss från samhällsbyggnadskontoret, 2024-03-08  

Fördjupad översiktsplan för Kungsbacka stad, samrådshandling 2024-01-25 

Beslutet skickas till 
Samhällsbyggnadskontoret 
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1 (6) 
Datum  

2024-05-24 
Diarienummer 

2024/1547-6 
 

Samhällsbyggnadskontoret 

 
Yttrande över Fördjupad översiktsplan för Kungsbacka stad i samband med 
samråd 

Sammanfattade inställning 
Nämnden för Miljö & Hälsoskydd anser att förslaget till fördjupad översiktsplan för Kungsbacka 
stad anger riktningen att skapa en hållbar stad som är livfull, grönskande och nyskapande. 
Planförslaget lyfter viktiga utmaningar vi står inför i framtiden, och strategier, mål och riktlinjer för 
att bemöta dessa. Nämnden ställer sig bakom förslaget, med önskan om att nämndens synpunkter 
arbetas in i planförslaget inför granskningsfas. 

Nämndens ställningstagande i detalj 
De övergripande synpunkterna från Miljö & Hälsoskydd innefattar som följer.  
Den digitala strukturen i Hajk är svårnavigerad eftersom materialet är så omfattande. En numrering 
av innehållet, likt en innehållsförteckning, bör läggas till för att underlätta för läsare vid granskning. 
Det är positivt att det går att klicka upp de relevanta kartlagren för textavsnitten på respektive del. 
För att underlätta tillgängligheten bör funktionen ”Se karta” tydliggöras mer, med exempelvis en 

tydlig knappfunktion och texten tänd kartlager. 

Kommunen har i planförslaget inte beskrivit ett nollalternativ, utan i stället valt att jämföra 
planförslaget med en alternativ utveckling. I 6 kap. 11 § punkt 3 miljöbalken anges att en 
miljökonsekvensbeskrivning i den strategiska miljöbedömningen ska innehålla uppgifter om 
miljöförhållandena och miljöns sannolika utveckling om planen eller programmet inte genomförs. 
Det är inte valbart att utelämna nollalternativet. Nollalternativet borde visa vad som händer om 
kommunen fortsätter att utgå från den gällande fördjupade översiktsplanen som antogs 2009. 

I avsnittet Mål för en hållbar stad sammanfattas målbilden för Kungsbacka stad till år 2050. Miljö 
& Hälsoskydd har inga betydande invändningar mot de redovisade målen. Målet "Vi är starka inför 
framtiden" bedöms vara mycket väl formulerat och en ytterst viktig aspekt av framtiden.  



 
 

 

 
 
 

Trafik och infrastruktur   
Principiellt är Miljö & Hälsoskydd positiva till att man med lämplig hänsyn till bevarande av natur 
och grönområde förtätar bostadsbebyggelse och utökar antalet företag med tex hållbara industrier 
och tillverkning i Kungsbacka centralort. Närhet till affärer, service, barn- och äldreomsorg, 
sysselsättning och kollektivtrafik är positivt för att minimera transporter och resande.  

Vägnätet bedöms i dagsläget vara tillfredsställande utbyggt, men man bör vara uppmärksam så att 
inte en viss del av Kungsbacka förtätas som innebär en orimlig belastning på befintligt vägnät som 
kan skapa störning från trafiken med buller och luftföroreningar. Risken för detta bedöms vara 
större i takt med att avstånd från pendeltågsstationer eller knutpunkter för busstrafik ökar. Det är 
också viktigt att man ser till att ha tillräckligt med parkeringar intill pendelstationerna och 
knutpunkterna för busstrafik. Exempelvis bedöms pendelparkeringen för Kungsbacka station kunna 
vara för liten för den planerade tillväxten.   
En utmaning som uppmärksammas i planen är att kommunen och staden är helt beroende av 
nationell och regional infrastruktur och en god samverkan i dessa sammanhang. Detta beroende bör 
man minska i ett regionöverskridande samarbete. Planförslaget saknar en beskrivning av de 
utmaningar som finns när det gäller utbyggnad av motorväg, tågförbindelser, Säröbanan och 
planering av dubbelspårsutbyggnad av befintliga västkustbanan. I planförslaget syns en 
intressekonflikt mellan trafikutredning och natur- och vattenområden söderut, där utredningen om 
Säröbanan och Natura 2000-området och även Kungsbackaån finns. För Säröbanan beskrivs att 
stråket behöver ses i ett större sammanhang och att det är viktigt för effektiva persontransporter i 
regionen som helhet. Att detta intresse står i konflikt med att bevara naturvärden och 
vattenperspektivet i Kungsbacka beskrivs inte.   
Det är viktigt att bibehålla och utveckla vägar för cykel och gående för att på så sätt uppmuntra och 
stötta de som går och cyklar i staden. Detta kan också bidra till att biltrafiken inte ökar lika mycket 
då staden förtätas. Man bör vara uppmärksam på barriärer för gående och cyklister. I närheten av 
skolor bör man i möjligaste mån sträva efter att ha planskilda övergångar för cyklister och gående 
för att minska olycksfallsrisken.   
Miljö & Hälsoskydd vill också påpeka vikten att man vid planering av nya skolor och förskolor tar 
stor hänsyn till olycksfallsrisken. Barn i skolåldern som själva börjar ta sig till skolan är extra 
utsatta för olycksfallsrisk. När en stad förtätas ökar behovet av skolor och risken finns att de hamnar 
på mindre lämpliga platser om de planeras in sent i processen. När ett nytt bostadsområde planeras 
bör därför behovet av ny skola och dess placering ges högsta prioritet i ett tidigt skede, med 
avseende på säkerhet för barn som ska ta sig till och från skolan och avståndet till större trafikleder. 
En skola bör inte lokaliseras intill en trafikled där man kan förvänta sig att det sker regelbundna 
transporter av hälsoskadliga ämnen, då det finns risk för exponering och negativ påverkan på barns 
hälsa. Det behöver finnas säkra gång och cykelvägar och säker gångväg från busshållplatser och 
särskild omsorg bör ägnas åt att planera parkering för lärare och skjutsande föräldrar och andra 
transporter till och från skolan, och på så sätt att olycksfallsrisken minimeras.   

Buller 
I planförslaget beskrivs att förslaget innebär fortsatta och tilltagande negativa konsekvenser från 
trafikbuller, både för befintlig och tillkommande bostadsbyggelse. Vidare beskrivs att negativa 
konsekvenser kan mildras av föreslagna riktlinjer, som lokalisering av verksamhetsområden, 
ambitioner för ljudmiljöerna i grönområden, och att bulleraspekten belyses tidigt i planeringen. 



 
 

 

 
 
 

Planeringen ska eftersträva en högre ljudkvalitet än de krav som ställs genom lagstiftning. Miljö & 
Hälsoskydd vill belysa att om en bättre ljudkvalité ska uppnås än vad som anges i lagstiftningen 
måste det finnas en tydlig riktlinje både politiskt och vid varje aktuellt område där detta ska 
tillämpas. Risken är annars endast lagens minimikrav uppfylls, eftersom det är angeläget att i första 
hand få till den förtätning som kan upplevas som det viktigaste och mest vägledande målet i den 
fördjupade översiktsplanen.  
Planförslaget beskriver ett behov av åtgärd eller vidare utredning för handlingsprogrammet för 
vägtrafikbuller i Kungsbacka stad. Det avser vägarna där kommunen är huvudman och därmed 
ansvarig för vägtrafikbuller. Programmet bör utvecklas för att innehålla grönområden och 
skolgårdsmiljöer. Miljö & Hälsoskydd bedömer att kommunen bedriver ett bra arbete med att 
förebygga och åtgärda vägtrafikbuller där kommunen är huvudman för vägarna. Det är däremot 
angeläget att förbättra kontrollen att uppsatta riktvärden för vägtrafikbuller och vibrationer uppnås 
efter att ett nytt område bebyggts. Det är olämpligt att det förekommer att områden som är 
bebyggda överlämnas från byggansvarig till exempelvis en bostadsrättsförening och att det efter 
överlämnandet framkommer att vidtagna åtgärder för trafikbuller och/eller vibrationer är 
otillräckliga för att uppnå fastställda ljudnivåer. Kostnaden och ansvaret för åtgärden kan då komma 
att belasta kommunen eller den fastighetsägare som inte ansvarat för de bristande åtgärderna. Om 
kostnaden drabbar kommunen innebär det att mindre resurser finns för att åtgärda förhöjda 
ljudnivåer på andra platser. Man bör sträva för att hitta ett sätt som säkerställer att den 
byggansvarige får en oberoende kontroll av en faktisk ljudnivå där kontrollen innehåller en 
ljudnivåmätning som komplement till en trafikbullerberäkning. På detta sätt bör man kunna 
säkerställa att uppsatta värden för ljudnivåer uppfylls och brister upptäcks och åtgärdas innan det 
juridiska ansvaret lämnas vidare från den byggansvarige.  

Luftkvalitet och miljökvalitetsnormer för luft 
I förslaget beskrivs att staden har goda marginaler till de gränsvärden som finns idag, och att 
planförslaget inte bedöms äventyra det, tvärtom så bedöms inriktningen i planförslaget över tid ge 
goda förutsättningar att bibehålla god luftkvalitet. Vidare beskrivs att utmaningar gällande höga 
halter av partiklar kvarstår i stor utsträckning. Den grundläggande principen är fortsatt viktig, 
staden ska förtäta i lägen med god kollektivtrafikförsörjning och på så sätt minska bilanvändandet. 
Miljö & Hälsoskydd bedömer att farhågorna för ökade hälsorisker avseende påverkar från partiklar 
orsakade av biltrafik och tung trafik är välgrundade och att det finns risk att miljökvalitetsnormerna 
överskrids. Man ska öka ansträngningen för att tillgodose principen att förtäta i lägen med god 
kollektivtrafikförsörjning och på så sätt minska bilanvändandet.  

Vattenperspektiv och miljökvalitetsnormer för vatten 
I planförslaget beskrivs påverkan på vatten och miljökvalitetsnormer för vatten under avsnittet för 
miljökonsekvensbeskrivning. Miljö & Hälsoskydd tycker det är positivt att planförslaget pekar ut 
stadens vattenmiljöer som viktiga för rekreation och biologisk mångfald, och att kommunen har 
kopplat strategiska riktlinjer till markanvändning för miljöer runt och vid vatten.  

Det är också positivt att planförslaget belyser vikten av dagvattenplan och pågående 
vattenförvaltningsarbete. Vidare innefattar planförslaget en bra anpassning till utredningen av 
översvämningsrisker, på flertalet områden i planen, inklusive förslag på smart multifunktionell 
markanvändning där ytor ska kunna användas även till fördröjning av vatten när det behövs.  



 
 

 

 
 
 

Vattendragen i Kungsbacka påverkas av stora avrinningsområden som sträcker sig utanför 
kommunens gränser vilket ökar komplexitet och möjlig rådighet. Utöver dagvattenplan och 
vattenförvaltningsarbete bör även Kungsbackaåns vattenråd och vattenvårdsförbund innefattas som 
en viktig samarbetspart för Kungsbackaåns vattenmiljö. Om detta råd och förbund redan ingår i 
vattenförvaltningsarbete är det inte tydligt i nuvarande formuleringar.  

Vidare bedömer Miljö & Hälsoskydd att planförslaget bör öka ambitionen för uppfyllnad av 
miljökvalitetsnormerna för vatten. På sikt är det inte tillräckligt att planförslaget inte medför en 
försämring av status i vattendragen. Perspektivet behöver ändras så att kommunen skapar 
förutsättningar för att status i vattendragen i stället förbättras och miljökvalitetsnormerna uppnås.   
I beskrivning av riksintressen är slutsatsen att det finns en risk för påverkan på Kungsbackafjorden. 
Påverkan på Kungsbackafjorden är inte beskriven i planförslaget, trots att gränserna för planen 
innefattar en del av den inre fjorden. Påverkan på Kungsbackafjorden bör ingå. Hur riskerna 
avseende vattenmiljö och miljökvalitetsnormer pareras finns inte beskrivet. Detta bör beskrivas på 
samma sätt som kommunen beskrivit en riktning för att parera risker för luftföroreningar (se ovan 
avsnitt om luftkvalitet och miljökvalitetsnormer för luft). Planförslaget medger också att 
förutsättningarna för att miljökvalitetsnormerna för vatten uppnås är beroende av arbete med 
dagvattenhanteringsplan och vattenförvaltningsarbete fortskrider. Det blir sårbart i längden och det 
blir än viktigare att beskriva åtminstone en riktning för att parera riskerna i det fall andra initiativ 
inte fortskrider enligt plan.  
I planförslaget står beskrivet att utmaningen med det ökade dricksvattenbehovet inte behandlas 
adekvat. Den fördjupade översiktsplanen bör lyfta initiativ som fortsatt hanterar utmaningar med 
dricksvattenbehov, som exempelvis arbetsgrupper, styrande dokument som gällande översiktsplan, 
vattentjänstplan, med flera. Liksom ovan synpunkt vore det värdefullt att ange en övergripande 
riktning som parerar risker för dricksvattenförsörjningen och stärker de initiativ som redan finns.   

Förorenade områden 
Planförslaget beaktar inte de potentiella förorenade områden som har mycket stor risk eller stor risk 
inom planen. Strategin ser ut att vara att det först är vid exploateringar som kommunen hanterar 
föroreningar i en planprocess. Miljö & Hälsoskydd arbetar sedan några år strategiskt och aktivt med 
kommunens förorenade områden genom så kallad egeninitierad tillsyn. Det är ett arbetssätt där 
Miljö & Hälsoskydd som tillsynsmyndighet aktivt ställer krav på verksamhetsutövare eller 
fastighetsägare till förorenade områden som vi känner till och ställer krav på utredningar och 
eventuell efterbehandling. Detta arbete nämns också i planförslaget, om än i något vaga ordalag i 
kapitlet om Hälsa och säkerhet. Det geografiska område som planförslaget omfattar inkluderar ett 
flertal potentiellt förorenade områden och Miljö & Hälsoskydd anser att kommunen bör ha en mer 
aktiv strategi än den som föreslås för att åtgärda dessa områden. Planförslaget bör lyfta 
målsättningen till att man ska arbeta strategiskt och aktivt för att planområdet till år 2050 ska vara 
utan förorenade områden som i dagsläget bedömts inneha mycket stor och stor risk. Detta enligt den 
målsättning som Miljö & Hälsoskydd arbetar utifrån sedan ett antal år.   

Begreppet "lämplig markanvändning" skiljer sig i planförslaget mot vad Miljö & Hälsoskydd 
normalt tänker på med lämplig markanvändning (Känslig markanvändning, Mindre känslig 
markanvändning). Begreppet bör förtydligas i planförslaget med att multifunktionell 
markanvändning oftast avses.  



 
 

 

 
 
 

Söderut vid Kungsbackafjordens start finns också det förorenade området Svinholmens deponi 
(riskklass 1, mycket stor risk), som skulle kunna påverka och påverkas av visionen av Säröbanan. I 
planförslaget beskrivs att det för deponin vid Svinholmen pågår ett projekt för återställning, vilken 
kan misstolkas då Svinholmens deponi ska sluttäckas. 
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§ 117 Dnr 2024-00155  
Uppföljning och prognos, april 2024 

Beslut 
Byggnadsnämnden godkänner uppföljning per april och prognos 2024. 

Paragrafen justeras omedelbart. 

Sammanfattning av ärendet 
Bygg- och miljöförvaltningen har upprättat uppföljning och prognos per den 30 april 
2024 för Byggnadsnämnden enligt kommunens riktlinjer.  

Byggnadsnämnden redovisar ett utfall mot budget om -0,5 miljoner kronor per april. 
Prognosen för helåret visar att nämnden har en sammantagen budget i balans för 
2024. 

Beslutsunderlag 
Bygg- och miljöförvaltningens tjänsteskrivelse, 2024-05-07 
Uppföljning och prognos april 2024, rapport 

Beslutsgång 
Ordförande Thure Sandén (M) konstaterar att det finns ett förslag till beslut, det vill 
säga förvaltningens förslag. 

Ordföranden (M) prövar förslaget och finner att byggnadsnämnden bifaller det. 

Beslutet skickas till 
Nämnden för Miljö & Hälsoskydd 
Kommunstyrelsen  
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1  Inledning 
Helårsprognosen för Byggnadsnämnden visar att nämnden och förvaltningen sammantaget har en budget i 
balans för 2024. Nedan följer en redovisning av viktiga händelser i verksamheterna under perioden januari till 
april. 

 

1.1 Miljö & Hälsoskydd 
Inom Miljö & Hälsoskydd är tillsynsarbetet i bra fas enligt beslutad tillsyn- och kontrollplan för tillsyn inom 
miljöbalkens område, livsmedelslagen, alkohollagen och lagen om tobak och folköl med flera. En ny 
avfallsförordning infördes med kort varsel där vägledning från centrala myndigheter varit bristfällig. Det har 
tagit mycket tid att tolka lagstiftningen kring eldning av trädgårdsavfall och det har varit mycket samtal från 
kommuninnevånare och med andra kommuner. Antalet inkomna händelsestyrda ärenden är enligt plan men 
klagomål, remisser, information och rådgivning, samt överklaganden har ökat och avgiftsfinansiering är lägre 
eller ingen alls inom dessa ärenden. Prövningsärenden inom livsmedel och servering har ökat medan vi ser en 
minskning för inkomna prövningsärenden inom miljöbalken. 

Kommunerna ska bedriva tillsyn så att förorenade områden med mycket stor risk eller stor risk (riskklass 1 och 
2) är åtgärdade innan 2050. Nämndens egeninitierade tillsyn av förorenade områden är väl i fas med tidplanen. 
Även tillsynen gentemot illegal avfallshantering har påbörjats enligt strategin för miljöbalkstillsynen där syftet 
med projektet är att minska välfärdsbrottsligheten. 

För livsmedelsteamet har stort fokus lagts på riskklassning och bedriva tillsyn och vi är i bra fas. Den nya 
nationella riskklassningen av livsmedelsverksamheter och nytt arbetssätt med efterhandsdebitering från 1 
januari 2024 innebär stora förändringar av livsmedelskontrollen. 

Tillsynsplan och kontrollplan följs upp månadsvis och rapporteras kvartalsvis i nämnden för Miljö & 
Hälsoskydd. Från 2024 har uppföljningen utvecklats genom att nämnden får information om vilka effekter 
utvalda tillsynsinsatser får. Denna rapportering kommer att fortsätta utvecklas. 

Miljö & Hälsoskydd kommer ha flera träffar med olika branscher under året i linje med Lätt & Rätt arbetet. Det 
var glädjande att se att nästan 70 hästföretagare kom till träffen som Lantbrukarnas Riksförbund (LRF) och 
Miljö & Hälsoskydd anordnade tillsammans. Vi har även haft en träff med våra entreprenörer och även detta var 
ett uppskattat tillfälle. 

NKI-resultatet för miljö gick från 69 till 63, servering från 87 till 69 och livsmedel från 76 till 78. NKI för hela 
kommunen har gått från 70 till 67. 

 

1.2 Geodata & Bygglovsavdelningen 
Ärendeflödet i bygga hus processen följer den prognos vi har lagt, kanske det till och med är lite högre inflöde 
än beräknat men det är för tidigt att säga per april. Vi ser att dippen för drygt ett år sedan nu har fått genomslag i 
de sista delarna i processen, lägeskontroller, slutsamråd och slutbesked. Bemanningen är i balans med 
ärendeinflödet för perioden. Medianen för handläggningstiderna för bygglov är fortfarande låg, median för 2024 
är 2,9 veckor. 

NKI-resultatet för 2023 visar på ett stort kliv uppåt för bygglovsavdelningen från 45 till 61, vilket är vår högsta 
notering någonsin. 

Den mätning vi utför för vår systerförvaltning Teknik följer den plan vi har satt upp och följs upp med mer 
regelbundet än vad som tidigare har gjorts. 

GIS-verksamheten har påbörjat ett stort jobb kring informationsförvaltning där det ingår att strukturera upp 
databaser, informationsklassa och säkerhetsklassa olika informationsmängder samt säkerställa ägarskap av data. 
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Detta för att vi ska kunna ta nästa steg mot att bli en datadriven organisation. Det handlar om struktur och 
ordning och reda. 

Geodataverksamheten har under året utökats med två GIS-ingenjörer och en GIS-samordnare (juni), samt en 
enhetschef för mätningsenheten (maj). Det är en förutsättning för att enheten ska kunna arbeta proaktivt och ta 
nästa steg i sitt uppdrag att serva resten av kommunen med geodata av hög kvalitet som möjliggör bättre 
analyser och beslut. I nuläget är inte alla tjänster finansierade fullt ut, men kalkylen är att geodata är en del i det 
centrala utvecklingsprogrammet Framtidens samhällsservice och därigenom får viss finansiering. 

Vi har nyligen gått med i två samarbetsprojekt: den nationella hubben för digitala tvillingar, samt Cityverse som 
är ett EU-finansierat projekt för att skapa mer digitala tvillingar i Europa. 

Förvaltningen fortsätter att driva frågan om behovet av ett kommunövergripande fokus för att nå en 
sammanhållen digital samhällsbyggnadsprocess. Frågan är uppe på agendan både i Forum samhällsbyggnad och 
i samhällsbyggnadsledningen. 

Beslut har tagits för fortsatt arbete med att digitalisera detaljplaner efter det pilotprojekt som startade under 
2023. Detta arbete är första steget mot en mer sammanhållen digital samhällsbyggnadsprocess. 

Verksamheten har varit en del i den kommungemensamma politikerutbildning som genomförts. Fokus i detta 
skede var innovation och nya arbetssätt inom samhällsbyggnadsprocessen. 

 

1.3 Verksamhetsutveckling med hjälp av innovation 
I vår innovations- och utvecklingsportfölj har förvaltningen under 2024 startat upp två innovationssprintar med 
syftet att skapa framtidens tillsyn och prövning. Vi har också igång två projekt som ska möjliggöra för att vi ska 
kunna skapa mer värdeskapande processer vilka är; digitalisering av våra arkiv och våra detaljplaner. Projekten 
löper på enligt plan och beräknas vara klara år 2026 och 2028. Inom utvecklingsarbetet är syftet främst att 
fokusera på aktiviteter som ska förbättra vårt bemötande, effektivitet och tillgänglighet och samtliga aktiviteter 
som är planerade under året löper på enligt plan. 

Samtliga innovations- och utvecklingsarbeten som förvaltningen har startat upp eller har vidareutvecklat under 
året har en tydlig koppling till de fem nyttor som finns i den av byggnadsnämnden beslutade strategin, 
kundcentrerad service, relevant och i framkant, snabbare till lösning, värdeskapande och ändamålsenliga tjänster 
och förutsägbarhet och förtroende. 

Mer detaljerat så har förvaltningen under våren fortsatt arbetet med att förbättra våra tjänster så att det blir ännu 
mer värdeskapande för våra kunder. Vi har fortsatt utveckla innovationssprinten gentemot hästgårdar och tagit 
nästa steg och tagit fram ett pilotprojekt "Framtidens tillsyn på hästgårdar". Vi ska testa och utvärdera ett nytt 
arbetssätt för tillsyn för att spara tid för verksamheten och medarbetare samt pengar för våra kunder. Vår 
ambition är att dra lärdomar av piloten och implementera brett på fler tillsynsområden. 

Förvaltningen har också startat upp ett projekt där vi i samverkan med kund ska komma fram till hur vi ska 
kommunicera om våra avgifter på ett sätt som passar och förstås av kunden. Vi har implementerar självservice 
för entreprenörer och hygieniska verksamheter med inspiration från tidigare innovationsprint självdeklaration 
för tandläkare. Vi har också förbättrat användarvänligheten med surfplattor på fält för en mer digital och 
effektiv tillsyn. I maj kommer vi att även påbörja en innovationssprint för att effektivisera tillståndsprocessen 
för serveringstillstånd för att öka andelen kompletta ansökningar. 

Vidare har förvaltningen fortsatt utvecklingen av en AI lösning inom bygglovsenheten för att göra det lättare för 
den sökande att skicka in en komplett ansökan för att ansökningsprocessen ska vara så smidig och enkel som 
möjlig. Projektet som delvis finansieras med hjälp av medel från den statliga myndigheten Vinnova är en del 
inom vårt utvecklingsområde, framtidens prövning och projektet förväntas vara klart hösten 2024. Vi har också 
påbörjat projektet att vidareutveckla AI lösningen så att den även kan hantera mer komplexa delar i en 
bygglovsansökan. Även det här projektet är delfinansierat av en statlig insats, smart built environment och ska 
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vara genomfört i slutet på hösten 2024. 

Planen för 2024 är även att starta upp ytterligare tre projekt, effektivisera handläggningen av rapportering av 
köldmedier, använda BIM i bygglovsprocessen och med hjälp av AI automatisera maskningen av 
sekretessuppgifter vid utlämning av allmänna handlingar. För samtliga tre projekt har förvaltningen ansökt av 
statliga medel och beroende på om vi får beviljat medel eller inte så kommer projekten startas upp hösten 2024. 
Projektet att effektivisera handläggningen av rapportering av köldmedier har vi ansökt om tillsammans med 
andra miljökontor, vilket vi ser som både ett lärande och en möjliggöra för att kunna fortsätta hålla en hög 
utvecklingstakt. 

Sammanfattningsvis så ser vi att förvaltningen håller en hög takt i innovations- och utvecklingsarbetet och att 
pågående projekt går enligt plan, men att vi ser en viss risk i att inte ha tillgång till de resurser som kommer att 
behövas för att kunna fortsätta hålla en hög utvecklingstakt. Vi ser en ökad förståelse hos medarbetarna för vårt 
innovationsarbete och ett ökat engagemang för arbetet med digitalisering med syftet att göra våra tjänster än mer 
värdeskapande för vår målgrupp. 
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2  Ekonomi 

2.1 Apriluppföljning drift 
Drift (belopp mnkr) 

  

Jan-
April 
2023 

Jan-
April 
2024 

Avvikelse 
2023/2024 

Helårs-
prognos 

2024 

Års-
budget 
2024 

Budget-
avvikelse 

2024 
Bokslut 

2023 

Byggnadsnämnden -0,5 -0,4 0,1 -1,5 -1,7 0,2 -1,4 

        

Geodata & Bygglov        

Intäkter 8,5 8,5 0,0 25,6 25,0 0,6 25,2 

Kostnader -15,3 -15,6 -0,3 -47,5 -46,5 -1,0 -45,7 

        

Miljö & Hälsoskydd        

Intäkter 4,8 6,0 1,2 19,0 19,9 -0,9 17,3 

Kostnader -10,7 11,3 -0,6 -34,7 -35,8 1,1 -34,1 

Periodens resultat -13,2 12,8 0,4 -39,1 -39,1 0,0 -38,7 
 

2.2 Resultat per april 
Resultatet per april jämfört med budget är -0,5 miljoner kronor. Intäkterna är sammantaget något lägre än 
budgeterat, -0,4 miljoner kronor. De totala kostnaderna ligger nära budget och avviker bara med -0,1 miljoner 
kronor. 

Byggnadsnämnden 

Byggnadsnämnden redovisar ett överskott för perioden på +0,1 miljoner kronor. 

Geodata & Bygglov 

Geodata och Bygglov redovisar sammantaget ett litet underskott för perioden jämfört med budget på -0,3 
miljoner kronor. Både Intäkterna och kostnaderna är något högre än budgeterat för perioden. Intäkterna avviker 
mot budget med +0,2 miljoner kronor medan kostnaderna avviker med -0,5 miljoner kronor. 

Bygglovsverksamheten har ett positivt resultat för perioden. Intäkterna avviker med +0,7 miljoner kronor. 
Avvikelsen beror dels på högre bygglovsintäkter, men också på intäkter för avdelningens AI-projekt. 
Ärendeinflödet för bygglov ligger på en något högre nivå än för samma period 2023 

För Geodata är intäkterna lägre än budget för perioden, -0,5 miljoner kronor. Ärendeinflödet för kartunderlag 
och nybyggnadskartor är högre än budgeterat för perioden, medan ärendemängden för lägeskontroller och 
utstakningar är lägre än väntat. Det är för de två senare ärendetyperna vi ser den största avvikelsen mot budget 
för perioden. 

Avvikelsen för kostnaderna förklaras främst av något högre sammantagna personalkostnader än budgeterat för 
perioden samt kostnader för AI-projekt som finansieras med externa medel från Vinnova. 
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Miljö & Hälsoskydd 

Jämfört med budget för perioden redovisar miljö- och hälsoskyddsverksamheten ett litet underskott om -0,3 
miljoner kronor. Intäkterna avviker med -0,6 miljoner kronor, vilket är betydligt lägre än avvikelsen för 2023 
som var -1,5 miljoner kronor. Att intäkterna avviker är normalt för verksamheten och perioden. En av orsakerna 
är säsongsvariationer och när det är lämpligt att utföra viss typ av tillsyn. Personalkostnaderna och de övriga 
kostnaderna är i balans med budget för perioden och avviker sammantaget bara med +0,3 miljoner kronor. 

Tillsyn och prövning enligt alkohollagen med flera lagar är i balans för perioden, både för Kungsbacka och 
Mölndals stad. 

2.3 Utfall för perioden jämfört med samma period 2023 
Jämfört med samma period 2023 är de totala intäkterna 1,2 miljoner kronor högre medan de totala kostnaderna 
ökat med 0,8 miljoner kronor. 

Byggnadsnämnden 

Byggnadsnämnden redovisar något lägre kostnader än för samma period 2023. Det är i första hand kostnaderna 
för arvoden som minskat. Den främsta orsaken till detta är att ett antal utbildningsinsatser främst för nya 
ledamöter och ersättare genomförts under 2023 till följd av ny mandatperiod vilket innebar ökade kostnader. 

Geodata & Bygglov 

Geodata- och bygglovsverksamheten redovisar sammantaget något högre nettokostnader än för samma period 
föregående år, +0,3 miljoner kronor. De sammantaga intäkterna är nästan exakt lika stora som föregående år, 
men för 2023 redovisade både Bygglov och Geodata högre intäkter än budgeterat. De sammantagna kostnaderna 
avviker endast med +0,3 miljoner kronor. 

Miljö & Hälsoskydd 

Miljö- och hälsoskyddsverksamheten redovisar sammantaget lägre nettokostnader, +0,6 miljoner kronor, för 
perioden jämfört med samma period 2023. Intäkterna är 1,2 miljoner kronor högre och kostnaderna 0,6 miljoner 
kronor högre. 

Det är i första hand tillsynsavgifterna som ökat jämfört med förra året. Intäkterna för miljöbalkstillsynen hör 
ökat med 0,6 miljoner kronor. Det finns flera orsaker till ökningen men den största enskilda förklaringen är att 
verksamheterna kommit i gång tidigare med tillsynsarbetet än föregående år. Intäkterna för Serveringstillstånd 
har ökat med 0,6 miljoner kronor. Det beror i första hand på att vi ser en helårseffekt av att förvaltningen utför 
denna prövning och tillsyn för Mölndals stad. 

Att förvaltningen utför prövning och tillsyn enligt alkohollagen med flera lagar enligt avtalssamverkan med 
Mölndals stad är också den främsta anledningen till att kostnaderna ökat jämfört med föregående år. Personal 
har rekryterats för att utföra detta uppdrag. 

2.4 Helårsprognos 2024 
Per april är bedömningen att byggnadsnämnden och bygg- och miljöförvaltningen kommer att redovisa en 
sammantagen budget i balans för 2024. De sammantagna intäkterna och kostnaderna väntas bli något lägre än 
budgeterat, -0,3 respektive +0,3 miljoner kronor. 

Byggnadsnämnden 

För Byggnadsnämnden visar prognosen på ett litet överskott på +0,2 miljoner kronor. Överskottet gäller i första 
hand budget för arvoden. 

Geodata & Bygglov 
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Helårsprognosen för Geodata- och bygglovsverksamheten visar på ett litet underskott jämfört med budget på -
0,4 miljoner kronor. Intäkterna väntas vara 0,6 miljoner kronor högre än budgeterat och kostnaderna 1,0 
miljoner kronor högre än budget. För bygglov väntas intäkterna vara högre än budgeterat, +1,1 miljoner kronor 
där 0,6 miljoner kronor avser projektintäkter för AI-projekt och resterande belopp något högre bygglovsintäkter. 
För Geodata väntas intäkterna avvika mot budget med -0,5 miljoner kronor, främst på grund av lägre 
ärendeinflöde för utstakningar och lägeskontroller än budgeterat. 

De totala kostnaderna väntas vara 1,0 miljoner kronor högre än budgeterat. Det är i första hand 
personalkostnaderna för geodataverksamheten som väntas avvika mot budget. Förvaltningen ser en stor 
efterfrågan och ett stort behov av geodataverksamheten och arbetar därför för att utöka och stärka enheten. 

Miljö & Hälsoskydd 

Helårsprognosen för Miljö & Hälsoskyddsverksamheten visar på ett litet överskott på +0,2 miljoner kronor. 
Intäkterna väntas avvika med -0,9 miljoner kronor och kostnaderna med +1,1 miljoner kronor. 

Intäkterna och tillsynen för den styrda förhandsdebiterade miljöbalkstillsynen väntas vara i balans med budget 
och tillsynsplanen. Intäkterna för den händelsestyrda och behovsprioriterade efterhandsdebiterade tillsynen och 
prövningen enligt miljöbalken väntas avvika mot budget med -0,6 miljoner kronor. Den främsta orsaken till 
avvikselen är att verksamheten kommer att ha lägre bemanning än planerat under delar av året, vilket innebär att 
planerad tillsyn behöver flyttas framåt i tiden. Intäkterna för livsmedelstillsyn väntas avvika med -0,2 miljoner 
kronor. Det är budget för uppföljande besök som väntas avvika. 

Intäkterna för tillsyn och prövning enligt alkohollagen med flera lagar väntas avvika med -0,1 miljoner kronor 
för Kungsbacka och vara i balans med budget för Mölndals stad. Det är de årliga avgifterna för tobak, folköl och 
receptfria läkemedel som står för avvikelsen. 

Kostnaderna väntas vara lägre än budgeterat med +1,1 miljoner kronor på grund av lägre bemanning än 
planerat. Men när det gäller bemanningen är prognosen osäker och beror på hur pågående rekryteringar faller ut. 

Osäkerheter i prognosen 

Eftersom förvaltningens verksamheter i hög utsträckning är avgiftsfinansierade och beroende av efterfrågan i 
form av ärendeingång finns alltid en viss osäkerhet i intäktsprognoserna. Våra verksamheter är också beroende 
av att vi har tillräckligt med personal för att hantera planerade och inkommande ärenden och våra möjligheter 
att snabbt ställa om till ökad eller minskad ärendemängd är begränsad. Om vi saknar personal behöver vi flytta 
fram planerad tillsyn och riskerar avgiftsreduktioner för bygglovsavgifterna om vi inte kan hålla lagstadgade 
handläggningstider. 

Både intäkterna och kostnaderna för AI-projektet kan bli högre då förvaltningen även beviljats medel av smart 
built environment för en fortsättning av pågående AI-projekt. I prognosen per april är bara intäkter och 
kostnader för fas 1 inräknade eftersom det finns det viss osäkerhet om projektet. Förvaltningen har också sökt 
finansiering för tre andra utvecklingsprojekt och avvaktar beslut om projekten beviljas eller inte. 

En utökning av geodataverksamheten pågår. I nuläget är inte alla tjänster finansierade fullt ut, men kalkylen är 
att geodata är en del i det centrala utvecklingsprogrammet Framtidens samhällsservice och därigenom får viss 
finansiering. 
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2.5 Apriluppföljning investeringar 
Investeringar (belopp mnkr) 

  Bokslut 
2023 

Utfall Jan-
Apr 2024 

Helårsprog
nos 2024 

Årsbudget 
2024 

Avvikelse 
2024 

Löpande årliga investeringar      

Utgifter -0,2 0 -0,3 -0,3 0,0 

Övriga investeringar      

Utgifter      

Inkomster      

Reinvesteringar      

Utgifter      

Lokalinvesteringar      

Utgifter      

Inkomster      

Exploatering      

Utgifter      

Investeringar i avgiftsfinansierad 
verksamhet      

Utgifter      

Inkomster      

Netto -0,2 0 -0,3 -0,3 0,0 
 

Löpande årliga investeringar 

Nämndens budget för löpnade årliga investeringar på 255 000 kronor används för nyinvestering och 
reinvestering av i första hand olika typer av mätinstrument som används vid tillsyn, kontroll eller mätuppdrag. 
Under perioden januari till april har inga investeringar gjorts. 

Förvaltningen har behov av att investera i ny utrustning och vi räknar med att genomföra investeringar under 
våren och hösten. Det är Mätningsenheten som aviserat investeringsbehov. Per april är därför prognosen för 
helåret att vi kommer att använda budgeten för 2024. 
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